
Властта да щбираш

15 години Нов български у  ниверситет* 

Иванка Апостолова

4 о гато  избирахме Ралф Дарендорф 3а
почетен професор на НБУ, т о й  ме по- 

\  пита: „Как другите ун и верси тети  се 
о т н а с я т  към вас? Обичат ли ви?“ О тговорих 
му: „Не ни обичат, но не м о гат  да ни пренебрег
н а т .“ Днес никой не може да ни пренебрегне. За 
15 години Нов български ун и вер си тет  има 12 ооо 
сту д е н ти  и при изследване на рейтинга на уни
в е р с и т е т и т е  в България т о й  е на 3-то м ясто, 
а по оценка на лекциите -  на i-во м ясто. Избрах 
т е м а т а  на м оята лекция да бъде „15 години Нов 
български ун и верси тет: В л а с тта  да избираш“. 
Срещнах тази  мисъл при Паулу Коелю и реших, 
че т я  най-добре подхожда на характера на на
шия ун и вер си тет  -  в л а ст т а . Думата изглежда 
стряскаща, но когато се свързва с то в а, че т я  
е реална проява на свободата да избираш, неща
т а  добиват своята с то й н о ст . Нищо ново няма 
да ви кажа. Искам само да имаме см е л о стта  да 
използваме в л а с т т а  да избираме.

* Слово, произнесено на т ъ р ж е с т в о  по случай 15-годишнината 
на Нов български у н и в е р с и т е т  на 22 май 2006 г. (Бел. съ ст.)
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Хората, които създадоха нашия универси
т е т  преди 15 години, проявиха еди н ствен ата си 
власт -  да създадат ун и вер си тет, различен о т  
традиционния. И т е  избраха то в а , к а то  поеха 
голямата о тго во р н о ст и целия риск да използ
в а т  еди н ствен ата власт, която имаха, к ато  
създаваха то зи  ун и вер си тет. Не просто уни
в ер си те т , а Нов български ун и вер си тет. П е т 
надесет години ние доказваме, че сме нов, че сме 
български и че сме ун и верси тет.

Ние сме нов ун и верси тет, защ ото основна- 
т а  ни философия е интердисциплинарността. 
Традиционно е интердисциплинарността да се 
появи последна. Неслучайно и звестн и те учени 
се обръщ ат към нея на върха на своя професио
нализъм, а нарушавайки традициите, Нов бъл
гарски ун и вер си тет  започна о т т а м . Във време, 
когато т я с н а т а  специализация особено се цени, 
да обявиш к а то  основна философия интердис
циплинарността, 3а т о в а  се иска ново мислене 
и смелост. Тази интердисциплинарност и днес 
е в п р и о р и тети те на Стратегическия план на 
ун и верси тета о т  2005 г. Тя е свързана с подго
то вк а  на с т у д е н т и т е  с висока конкурентос- 
пособност. Разработена е цялостна система 
на общо образование, която не изключва и спе
циализациите в разви тието на програмите. 
Интердисциплинарността практически се ре
ализира, като  с т у д е н т и т е  наред с основната 
си програма трябва да записват общообразова
телни курсове. Тази година с т у д е н т и т е  имаха 
свободата да избират о т  65 курса о т  различни 
области на науката и и зк уствата . Не искам да 
давам примери 3а т е м и т е  на тези  общообразо-
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вашелни курсове, защ ото н и то една те м а  не 
може да бъде меродавна. Тези курсове трябва да 
бъ дат о т  област, различна о т  с ъ о т в е т н а т а  
основна програма. По такъ в  начин студ е н ти 
т е  разширяват своите познания, устан о вя ват 
най-неочаквани връзки между т я х н а т а  програма 
и основните области на науката, възможност 
3а диалог и други възгледи върху света. А то в а  е 
много важно. В една своя лекция в нашия универ
с и т е т  Божидар Данев, председател на Българска
т а  стопанска камара, заместник-председател 
на Н а сто я те л ств о то  на Нов български универ
с и т е т , говорейки 3а икономика и висше образо
вание (а т о й  добре познава икономиката), под
черта, че вертикалният т и п  знания са добри, 
но липсва знание в ширина, което е основно 3а 
един мениджър. Тъкмо т о в а  знание в ширина 
д ават общ ообразователните курсове. Във все 
по-специализиращата се икономика човек лесно 
се научава в една тя сн а област, но 3а да може 
да се изяви, му трябва поглед към други сфери. 
Трябват му аналогии, асоциации. Към т о в а  се 
прибавя и ф а к тъ т , че днес хор ата  все по-чес
т о  см енят своето  работно м ясто. Трябва да 
се приспособят към различни условия в ширина, 
трябва фантазия.

Обръщам се към наш ите студ ен ти , които 
днес ще получат свои те дипломи: Ако сега не 
разбирате колко е необходимо т о в а  общо обра
зование, скоро ще го разберете. Уверявам ви!

Тук е м я с т о т о  да разкажа мой любим при
мер с холандския физико-химик В ан т Хоф, един 
о т  първите носители на Нобелова награда през 
1901 г. Той прави о ткр и ти е, к а то  по аналогия
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сравнява в ещ ество то  в газообразно и в р азтв о 
рено състояние. Когато обявява академична 
лекция, 3а нея се с т р у п в а т  според дум и те на 
неговите биографи най-големите учени на Ев
ропа и най-красивите жени в Европа. Той е бил 
много красив мъж. Всички очакват да ч у я т  лек
ция 3а неговото о ткр и ти е. Каква е т я х н а т а  
изненада, когато т о й  изнася лекция 3а човешка
т а  фантазия! Ако обучението в Нов български 
ун и вер си тет  ви е помогнало да развиете ваша
т а  фантазия, навлизайки в различни области на 
Знанието, ние ще бъдем доволни.

Чрез т ази интердисциплинарност ние иска
ме наш ите сту д е н ти  да се движ ат сам остоя
телно между различни научни области, да по
лучават повече валенции, да с т а в а т  мобилни 
хора. Това е начин да не се съгласим с т е з и т е , 
че професионализъм означава тясн а специа
лизация. В подкрепа на т о в а  позволете ми да 
дам пример о т  о б л а стта , в която работя. A3 
изследвам т в о р ч е с т в о т о  на големите физици 
на XX в., създатели на к в а н т о в а та  механика. 
Никой о т  т я х  не е тесен  специалист. Нилс Бор 
създава философия на к в а н ти те , к а то  взима 
о т  дълбоките пластове на к у л ту р а та  древ
ния китайския символ на ян и ин и създава т .  
нар. принцип 3а допълнителност, който гласи, 
че противополож ностите се допълват. Това е 
съвършено ново послание в о б л а с т т а  на фило
софията. П ротивополож ностите не се борят, 
не се унищожават, не се примиряват -  т е  се 
допълват. Стигнал до то зи  принцип, т о й  пос
вещава го години о т  своя ж и вот да го доклад
ва на конгреси по психология, по културология,
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на конгреси, посветени на борбата 3а мир. Хай- 
Зенберг ч ете  цикъл лекции в ун и вер си тета  „Св. 
Андрей“ в Шотландия на те м а  „физика и фи
лософия“. Основната му теза, на която искам 
да обърна внимание, е, че най-плодотворните 
насоки на човеш кото мислене се оказват тези, 
при които се срещ ат два различни начина на 
мислене. Шръодингер въвежда понятие 3а кул
тур ен  фон, без който разви тието на науката 
е невъзможно. Макс Борн взима едно понятие 
о т  е с т е т и к а т а  -  сти л  на мислене, и го прилага 
към физиката, 3а да обясни нейното развитие. 
Паули взима о т  психоанализата на Юнг поня
т и е т о  3а синхрония и с него иска да обясни науч
н и те о тк р и ти я  или, както  се казва, скока над 
п р о п а стта  -  връзката между и звестн ото  и но
во то  в науката. Мога да продължа. Това е изслед
вано дълги години. Всички хора, които споменах, 
са носители на Нобелова награда, но т е  не се 
м и слят 3а представители само на физиката, а 
3а представители на к у л тур а та . Това са техн и 
т е  послания. Това е т я х н а т а  власт да избират.

В л а с т т а  на наш ите с т у д е н т и  се проявява 
и в избраната о т  т я х  собствен а програма. И 
т а м  с т у д е н т и т е  непрекъснато избират меж
ду различни курсове. Това им дава възможност 
да с т а н а т  по-добри професионалисти и още 
нещо -  да изберат да бъ дат различни. И най- 
важното -  свободата да избираш е власт да из
бираш себе си и ако днес ви се струва, че много 
неща о т  то в а, което с т е  научили, с т е  забра
вили и ще забравите, искам да ви напомня една 
мисъл на известния философ на науката Майкъл 
Полани: „Образованието -  т о в а  е л а тен тн о  зна
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ние, което ние осъзнаваме чрез усещ ането 3а ин
тел ек туал н ата  сила, основано на т о в а  знание.“

Скъпи студ ен ти , им айте см е л о стта  да из
ползвате тази  интелектуална сила! Това е ва
ш а та  власт!

Нашият ун и вер си тет  е нов и е български 
ун и вер си тет. Не познавам друг ун и верси тет, 
в който изучаването на български език да е за
дължително 3а всички студ ен ти . Тук избор 
няма. Иска се отлична езикова подготовка и 
писане на есе. Всички вие знаете, че т о в а  е един 
о т  най-теж ките изпити. Мисля, че е излишно 
да говоря 3а значението на доброто владеене на 
родния език. И накрая, наш ият ун и вер си тет  е 
истински ун и вер си тет. Подчертавам. А т о в а  
включва и особено внимание 3а развитие на из
следователския кап ац и тет, 3а създаване на 
изследователски центрове, което е в наш ите 
приоритети. Не си затваряме очите 3а природ
н и те науки, 3а новите технологии и 3а обуче
нието на преводачи. Предвижда се създаване на 
съвместни програми и издаване на съвместни 
докторски и магистърски дипломи с изявени 
европейски уни верси тети . Връзката ни с уни
в е р с и т е т и т е  в св е та  се проявява вече години 
наред и в редовно провеждане на школи по когни- 
тивна наука, по семиотика, в които у ч а с т в а т  
и зтъ кн ати  учени о т  целия свя т. Да благодарим 
на наш ите преподаватели и ръководителите 
на тези  школи 3а усилията да ги организират 
редовно и да правят наш ите сту д е н ти  ч а с т  о т  
разви тието на съвременната наука. И не само 
тези  школи. Идвайки в ун и верси тета, аз ч ета  
съобщения 3а предстоящи семинари, обсъжда
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ния, лекции и разбирам колко е шрудно да избе
реш къде да участваш .

За к ач еств о то  на образованието не по-мало- 
важен е и високият с та н д а р т  на материална
т а  база. Не мога да отм ина ф акта, че наш ият 
ун и вер си тет  е най-чистият в България, а чис
т о т а т а  е у ю т , респект и възпитание.

Предвижда се и развитие на обучението и об
разованието в предприемачество. Макар този  
термин да звучи не особено академично, пред
приемаческият ун и вер си тет се разглежда като  
социална система, която изисква усилие и енер
гия, и основен фактор 3а нейното развитие е по
емането на рискове. Но т о в а  е още едно предиз
викателство към наш ата власт да избираме.

Създаваме периферни стр ук тур и  на и н тер
дисциплинарен принцип, които развиват при
ложни изследвания. Нашето продължаващо обу
чение, нашето дистанционно обучение е протег
н ата  ръка към практическия ж ивот. Това са при
о р и т е т и т е  ни. Те означават, че ние сме поели на 
дълъг път. Въпросите са по-важни о т  отговори
т е . И всеки един отговор поражда въпрос.

Но 3а да бъде един ун и вер си тет представи
т е л  и на к у л тур а та , т о й  трябва да има о т н о 
шение към и зк уство то . В Нов български универ
с и т е т  съ щ ествув ат департам енти по всич
ки изкуства. С туд ен ти  о т  другите програми 
и м а т  възможност да избират концерти, излож
би, филми, театр ал н и  представления. Правим 
съвместни проекти на д еп ар там ен ти те  по из
куства, к а то  каним световноизвестни творци 
к а то  Райна Кабаиванска и Милчо Левиев. И зпит
ваме истински п и е т е т  и към древните култу-

100



pu. Затова ми позволете да завърша с една ми
съл, дошла до нас о т  далечни векове: „Науката 
прави о т  човека учен, а к у л ту р а та  прави о т  
учения човек!“

101


